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انـگلیســـــی

 Sense of Appreciation
LESSON 1

‌(Active & passive) کالبدشکافی جمله‌های معلوم و مجهول
جملۀ معلوم، جمله‌ای است که فاعل آن مشخص است. مثل این جمله:

آن‌ها این خانه را در سال 1970 ساختند. )معلوم(‌
فاعل

جملۀ مجهول، جمله‌ای است که فاعل یا انجام‌دهندۀ کار آن نامشخص است. البته بهتر است بدانید در زبان انگلیسی فاعل می‌تواند در برخی مواقع 
آخر جمله هم بیاید. به جملۀ مجهول زیر توجه کنید:
این خانه در سال 1970 ساخته شده است. )مجهول(

حالا معادل انگلیسی جمله‌های بالا را هم ببینیم:
 They built this house in 1970. (Active)  .آن‌ها این خانه را در سال 1970 ساختند

قید زمان       مفعول        فعل    فاعل     
 This house was built in 1970. (Passive)  .این خانه در سال 1970 ساخته شده است

قید زمان   فعل مجهول      مفعول           

مراحل ساخت جملۀ مجهول در زبان انگلیسی

با ساختار جملۀ ساده در زبان انگلیسی آشنا شدیم. می‌دانید که جملۀ ساده طبق ساختار زیر ساخته می‌شود:
(زمان، مکان، حالت( قید + مفعول + فعل + فاعل

جملۀ زیر را مجهول می‌کنیم:
 John broke the window.

مفعول          فعل    فاعل      
John انجام‌دهندۀ کار است و اول جمله آمده؛ بنابراین فاعل جمله است. برای مجهول‌کردن این جمله John را حذف می‌کنیم و مفعول را به اول 
جمله می‌آوریم. نکتۀ مهمی که در اینجا وجود دارد تغییر شکل ظاهری فعل broke است که زمان گذشتۀ ساده را نشان می‌دهد. البته در کنار 

فعل اصلی فعل to be متناسب با فعل و فاعل هم می‌آید. با توجه به این توضیحات بیایید یک جملۀ مجهول بسازیم:
اول فاعل را حذف می‌کنیم:

John  broke the window.
بعد مفعول را به اول جمله می‌آوریم:

 The window broke.
در آخر، قسمت سوم فعل )past partisple( را به‌همراه فعل to be مناسب می‌آوریم:

 The window was broken.  .پنجره شکسته شد

برای جمله‌های مجهول قبل از فعل اصلی مثل broke باید با توجه به زمان فعل، یک فعل to be مناسب آورده شود. در جملۀ بالا 
چون broke گذشتۀ ساده است و the window هم مفرد است، پس قبل از آن فعل کمکی was می‌آید.

 The window was broken.  .پنجره شکسته شد

می‌توانیم John را هم در جمله بیاوریم، البته همراه by در آخر جمله:
 The window was broken by John.  .پنجره توسط جان شکسته شد
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جدول زیر در یک نگاه همه‌چیز در مورد جملات مجهول را به شما نشان می‌دهد: 

مفعولbeصفت مفعولی (P.P)بقیهء جمله
all over the world.spoken is English 

----- sent. is being  An email

in 1999. built was This school

 at 5:30.served was being Lunch 

-----cleaned. have been The windows

soon. finished will be The work

tomorrow. cleaned is going to be Her room

yesterday. fixed had beenThe car

ساختار مجهول زمان حال ساده
ساختار جملۀ مجهول در زمان حال ساده به قرار زیر است:

To be (am, is, are) + P.P.
به مثال‌های زیر توجه کنید:

 I clean my room every week. (هر هفته اتاقم را تمیز می‌کنم.  )معلوم
 My room is cleaned every week. (اتاقم هر هفته تمیز می‌شود.  )مجهول

در جمله‌های مجهول هر سه حالت خبری، منفی و سؤالی را داریم که در مثال‌های زیر با آن‌ها آشنا می‌شویم.
 I study English every day. (خبری هر روز انگلیسی مطالعه می‌کنم.  )معلوم 
 English is studied every day. (هر روز انگلیسی مطالعه می‌شود.  )مجهول

 I don’t study English every day. (منفی هر روز انگلیسی مطالعه نمی‌کنم.  )معلوم   
 English is not studied every day. (هر روز انگلیسی مطالعه نمی‌شود.  )مجهول

 Do you study English every day? (سؤالی آیا هر روز انگلیسی مطالعه می‌کنید؟  )معلوم 
  Is English studied every day? (آیا هر روز انگلیسی مطالعه می‌شود؟  )مجهول

جمله‌های زیر را مجهول کنید:
1  I clean the house every day. ....................................................................................................................................................................

2  He doesn’t make butter from milk. ...........................................................................................................................................

3  Do you play football every day? ......................................................................................................................................................

پاسخ‌نامــه 
1  The house is cleaned every day.  .خانه هر روز تمیز می‌شود
2  Butter isn’t made from milk.  .کره از شیر درست نمی‌شود
3  Is football played every day?  آیا هر روز فوتبال بازی می‌شود؟

ساختار مجهول زمان گذشتۀ ساده
ساختار جملۀ مجهول زمان گذشتۀ ساده به قرار زیر است:

To be (was, were) + p.p.
به مثال‌های زیر توجه کنید:

 He stole a lot of money yesterday. (او دیروز مقدار زیادی پول دزدید.  )معلوم
 A lot of money was stolen yesterday. (دیروز مقدار زیادی پول دزدیده شد.  )مجهول
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 John painted the room. (خبری جان اتاق را رنگ کرد.  )معلوم 
 The room was painted. (اتاق رنگ شد.  )مجهول

 John didn’t paint the room. (منفی جان اتاق را رنگ نکرد.  )معلوم 
  The room wasn’t painted. (اتاق رنگ نشد.  )مجهول

 Did John paint the room? (سؤالی آیا جان اتاق را رنگ کرد؟  )معلوم  
 Was the room painted? (آیا اتاق رنگ شد؟  )مجهول

جمله‌های زیر را مجهول کنید:
1  They washed the dishes last night. ……………………………………………………………. .
2  Did you study the book last week? ……………………………………………………………. .
3  I didn’t see him last week. ……………………………………………………………. .

پاسخ‌نامــه 
1  The dishes were washed last night.  .شب گذشته ظرف‌ها شسته شدند
2  Was the book studied last week?  آیا هفتۀ گذشته کتاب مطالعه شد؟
3  He wasn’t seen last week.  .او از هفتۀ گذشته دیده نشد

ساختار مجهول زمان حال کامل
ساختار جملۀ مجهول در زمان حال کامل به قرار زیر است:

Have / has + been + P.P
 She has built a bridge. (او یک پل ساخته است.  )معلوم
 A bridge has been built. (یک پل ساخته شده است.  )مجهول

 Ali has studied English since 10 o’clock. (خبری علی از ساعت 10 انگلیسی مطالعه کرده است.  )معلوم 
 English has been studied since 10 o’clock. (از ساعت 10 انگلیسی مطالعه شده است.  )مجهول

 She has not answered five questions so far. (منفی تاکنون به پنج سؤال پاسخ نداده است.  )معلوم 
  Five questions have not been answered so far. (تاکنون به پنج سؤال پاسخ داده نشده است.  )مجهول

 Have you cleaned the house since I left? (سؤالی آیا خانه را از وقتی که رفتم تمیز کرده‌اید؟  )معلوم 
 Has the house been cleaned since I left? (آیا خانه از زمانی که رفته‌ام، تمیز شده است؟  )مجهول

جمله‌های زیر را مجهول کنید:
1  The director has ordered a lot of new equipment. …………………………………………. .
2  Have you seen that movie many times? ……………………………………………………………. ?
3  My brother has not played football since he was thirteen.……………………………. .

پاسخ‌نامــه 
1  A lot of new equipment has been ordered.  .ابزارهای جدید بسیاری سفارش داده شده‌اند
2  Has that movie been seen many times?  آیا آن فیلم دفعات بسیاری دیده شده است؟
3  Football has not been played since he was thirteen.  .از زمانی که سیزده‌ساله بود فوتبال بازی نکرده است

ساختار مجهول زمان حال و گذشتۀ استمراری
ساختار جملۀ مجهول در زمان‌های حال و گذشتۀ استمراری به قرار زیر است:

object (مفعول)+ to be (am, is, are) + being + p.p. (زمان حال استمراری)
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 He is writing a letter. (او دارد نامه می‌نویسد.  )معلوم
 A letter is being written. (یک نامه در حال نوشته‌شدن است.  )مجهول

object (مفعول) + to be (was, were) + being + p.p. (گذشتۀ استمراری)
 She was painting the room. (او داشت اتاق را رنگ می‌کرد.  )معلوم
 The room were being painted. (اتاق داشت رنگ می‌شد.  )مجهول

 I am watching the football match now. (خبری )حال استمراری( الان دارم مسابقۀ فوتبال تماشا می‌کنم.  )معلوم 
 The football match is being watched now. (مسابقۀ فوتبال دارد تماشا می‌شود.  )مجهول

 He was watching a film yesterday in the evening. (خبری )گذشتهء استمراری( او دیروز عصر در حال تماشای فیلم بود.  )معلوم 
 A film was being watched yesterday in the evening. (دیروز عصر فیلم تماشا می‌شد.  )مجهول

 I am not playing football now. (منفی )حال استمراری( الان در حال فوتبال بازی کردن نیستم.  )معلوم   
 Football is not being played now. (الان فوتبال بازی نمی‌شود.  )مجهول

 I was not playing football last week. (منفی )گذشتهء استمراری( هفتهء گذشته فوتبال بازی نمی‌کردم.  )معلوم 
 Football was not being played last week. (هفتهء گذشته فوتبال بازی نمی‌شد.  )مجهول

 Are you looking for a new job? (سؤالی )حال استمراری( آیا به دنبال کار جدیدی هستید؟  )معلوم 
   Is a new job being looked for? (آیا کار جدید در حال جست‌وجو شدن است؟  )مجهول

 Was he watching a film yesterday? (سؤالی )گذشتهء استمراری( آیا او دیروز داشت فیلم می‌دید؟  )معلوم 
 Was a film being watched yesterday? (آیا دیروز فیلم دیده شد؟  )مجهول

مجهول آیندۀ ساده و آیندۀ با قصد
ساختار جملۀ مجهول در زمان آیندۀ ساده و با قصد به قرار زیر است:

will + be + p.p. (آیندۀ سادهء مجهول)
به مثال‌های زیر توجه کنید:

 He will help many people tomorrow. (او فردا به افراد بسیاری کمک خواهد کرد.  )معلوم
 Many people will be helped tomorrow. (فردا به افراد بسیاری کمک خواهد شد.  )مجهول

(am, is, are) going to + be + p.p. (آیندۀ با قصد مجهول)
 Ali is going to fix his car tomorrow. (علی قصد دارد ماشینش را فردا تعمیر کند.  )معلوم
 His car is going to be fixed tomorrow. (فردا قرار است ماشینش تعمیر بشود.  )مجهول

 We will call the police as soon as possible. (خبری )آیندهء ساده( در اسرع وقت با پلیس تماس خواهیم گرفت.  )معلوم 
 The police will be called as soon as possible. (در اسرع وقت با پلیس تماس گرفته خواهد شد.  )مجهول

 I am going to give an exam at the end of the day. (خبری )آیندهء با قصد( در پایان روز می‌خواهم امتحان بدهم.  )معلوم 
 An exam is going to be given at the end of the day. (در پایان روز امتحان داده خواهد شد.  )مجهول

 The teacher will not accept your excuse for being late. (معلوم)
معلم بهانۀ شما را به خاطر دیر‌آمدن قبول نخواهد کرد.

 منفی )آیندهء ساده( 
 Your excuse for being late will not be accepted. (مجهول)

بهانۀ شما به خاطر دیر‌آمدن مورد قبول واقع نخواهد شد.
 I am not going to buy a bag for your birthday. (منفی )آیندهء با قصد( نمی‌خواهم برای تولد شما یک کیف بخرم.  )معلوم  
 A bag is not going to be bought for your birthday. (برای تولد شما کیفی خریداری نخواهد شد.  )مجهول

 Will you find the cat tomorrow? (سؤالی )آیندهء ساده( آیا فردا گربه را پیدا خواهید کرد؟  )معلوم 
 Will the cat be found tomorrow? (آیا فردا گربه پیدا خواهد شد؟  )مجهول

 Are you going to see the king? (سؤالی )آیندهء با قصد( آیا قصد دارید با پادشاه دیدار کنید؟  )معلوم 
 Is the king going to be seen? (آیا پادشاه ملاقات خواهد شد؟  )مجهول
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جمله‌های زیر را مجهول کنید:
1  Fred will learn a new language this year. ……………………………………………………………. .
2  Are you going to finish your homework tonight? ……………………………………………………………. ?
3  I will not wash the dishes tomorrow. ……………………………………………………………. .

پاسخ‌نامــه 
1  A new language will be learned this year.  .امسال یک زبان جدید یاد گرفته خواهد شد
2  Is your homework going to be finished tonight?  آیا تکلیفتان امشب تمام خواهد شد؟
3  The dishes will not be washed tomorrow.  .فردا ظرف‌ها شسته نخواهد شد

مجهول در گذشتۀ کامل

ساختار جملۀ مجهول در زمان گذشتۀ کامل به قرار زیر است:
had + been + p.p.

 He had killed many snakes. (او مارهای زیادی را کشته بود.  )معلوم
 Many snakes had been killed. (مارهای بسیاری کشته شدند.  )مجهول

1  John had painted the room. ……………………………………………………………. .
2  She hadn’t finished her class before I arrived. ……………………………………………………………. .

پاسخ‌نامــه 
1  The room had been painted (by John).  (اتاق رنگ شده بود. )توسط جان
2  Her class hadn’t been finished before I arrived.  .کلاس او قبل از این که من برسم تمام نشده بود

روش‌های شناخت یا تشخیص فعل معلوم و مجهول در کنکور

1 وقتی قبل از جای ‌خالی فاعل یا ضمیر داشته باشیم، فعل معلوم است.

2 اگر اسم یا ضمیر، مفعول فعل بعد از خود باشد، فعل مجهول است.

3 اگر بعد از فعل متعدی مفعول نیامده باشد، ممکن است فعل مجهول باشد.

Thousand of novels …………… every year. (are published - publish) ٭
She …………… English before he started cooking dinner? (had studied - had been studied) ٭

جواب سؤال اول: چون »thousand of novels« مفعول فعل »published« است؛ پس در جای‌ خالی »are published« می‌آید.
جواب سؤال دوم: چون قبل از جای ‌خالی »she« داریم، از این جهت باید در جای ‌خالی فعل معلوم »had studied« را بیاوریم.

طریقة مجهول‌کردن اسم مصدر

Being + p.p.
 I enjoy cleaning the room. (از تمیز‌کردن اتاق لذت می‌برم.  )معلوم
 I enjoy the room being cleaned. (از این که اتاق تمیز شده باشد، لذت می‌برم.  )مجهول

طریقة مجهول‌کردن جمله‌های امری

Let + مفعول + be + p.p.
 Open the door, please. (لطفاً در را باز کنید.  )معلوم
 Let the door be opened, please. (لطفاً بگذارید در باز باشد.  )مجهول
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طریقة مجهول‌کردن جملات دو مفعولی

می‌توانیم بعضی از فعل‌های دو‌مفعولی را به روش‌های زیر مجهول کنیم:

 He gave his sister a pen. (او به خواهرش یک خودکار داد.  )معلوم
مفعول دوم  مفعول اول                    

 His sister was given a pen. (به خواهرش یک خودکار داده شد.  )مجهول
مفعول اول      

 A pen was given to his sister. (یک خودکار به خواهرش داده شد.  )مجهول
مفعول دوم    

می‌توانیم افعال کمکی )وجهیِ( )can, could, should, …( را هم مجهول کنیم. نحوۀ مجهول‌کردن افعال وجهی به شکل زیر است:
be + P.P + فعل کمکی

 You should do your homework now. (الان باید تکلیفتان را انجام بدهید.  )معلوم
 Your homework should be done now. (تکلیفتان باید الان انجام شود.  )مجهول

نتیجۀ کالبدشکافی جمله‌های مجهول

زمانجملۀ معلومجملۀ مجهول

The house is cleaned.
خانه تمیز می‌شود.

He cleans the house.
حال سادهاو خانه را تمیز می‌کند.

The house is being cleaned.
خانه دارد تمیز می‌شود.

He is cleaning the house.
حال استمراریاو دارد خانه را تمیز می‌کند.

The house was cleaned.
خانه تمیز شد.

He cleaned the house.
گذشتۀ سادهاو خانه را تمیز کرد.

The house will be cleaned.
خانه تمیز خواهد شد.

He will clean the house.
آیندۀ سادهاو خانه را تمیز خواهد کرد.

The house is going to be cleaned.
خانه قرار است تمیز شود.

He is going to clean the house.
آیندۀ با قصدقصد دارد خانه را تمیز کند.

The house was being cleaned.
خانه داشت تمیز می‌شد.

He was cleaning the house.
گذشتۀ استمراریاو داشت خانه را تمیز می‌کرد.

The house has been cleaned.
خانه تمیز شده است.

He has cleaned the house.
او خانه را تمیز کرده است.

حال‌کامل
)ماضی نقلی(

The house had been cleaned.
خانه تمیز شده بود.

He had cleaned the house.
گذشت‌ۀکامل )ماضی بعید(او خانه را تمیز کرده بود.
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1  The movie …………… at school two days ago.
 showed	  is shown	  was shown	  shows

2  He …………… for a month.
 is not seen	  has not been seen	  didn’t see	  has not seen

3  The math problem …………… in the classroom before.
 was solved	  had solved	  has solved	  had been solved

پاسخ‌نامــه

1 با توجه به معنی جمله و اینکه بعد از جای‌ خالی فعل نداریم، متوجه می‌شویم که باید در جای ‌خالی فعل مجهول بگذاریم، اگر 

به آخر جمله هم نگاهی بیندازیم، می‌بینیم که قید زمان )two days ago( زمان گذشته را نشان می‌دهد؛ پس گزینه‌های »۲« و »۴« 
حذف می‌شوند. بنابراین گزینۀ »۳« درست است. ترجمه: »فیلم دو روز پیش در مدرسه به نمایش درآمد.«

2 در این سؤال for یکی از نشانه‌های مهم زمان حال کامل است؛ بنابراین گزینه‌های »۱« و »۳« حذف می‌شوند؛ چون بعد 

از جای‌ خالی مفعول نداریم، متوجه خواهیم شد که فعل مجهول است؛ بنابراین گزینۀ »۲« درست است. ترجمه: »او به مدت 
یک ماه دیده نشده است.«

3 مثل سؤال قبل چون بعد از جای ‌خالی مفعول نداریم؛ بنابراین متوجه می‌شویم که The math problem مفعول است؛ 

چون اول جمله آمده است؛ پس فعل باید مجهول باشد؛ بنابراین گزینۀ »۴« درست است. ترجمه: »این مسئلهء ریاضی قبلاً در 
کلاس حل شده بود.«

«Tag Question» کالبدشکافی پرسش‌های کوتاه

شاید برای شما پیش آمده باشد که با این نوع از سؤال‌ها برخورد کنید:
هوای خوبی است، مگر نه؟

در زبان انگلیسی از این نوع ساختارها خیلی استفاده می‌شود که به آن »Tag Question« گفته می‌شود. بیایید جمله‌های انگلیسی زیر را به همراه 
معادل فارسی آن‌ها ببینیم:

 He is a student, isn’t he?  او دانش‌آموز است، مگر نه؟
 He is not a student, is he?  او دانش‌آموز نیست، مگر نه؟

طرز ساخت پرسش‌های کوتاه در زبان انگلیسی

بهتر است اول این نکتۀ مهم را بدانید که اگر جمله مثبت باشد، سؤال کوتاه منفی است و اگر جمله منفی باشد، سؤال کوتاه مثبت است. برای بهتر 
فهمیدن این مطالب به ساختارهای زیر توجه کنید:

?ضمیر فاعلی + فعل کمکی منفی + جملۀ خبری مثبت

 Peter was playing well, wasn’t he?  پیتر خوب بازی می‌کرد، مگر نه؟
?ضمیر فاعلی + فعل کمکی مثبت + جملۀ خبری منفی

 My friend isn’t at school, is he?  دوستم در مدرسه نیست، مگر نه؟

اگر فعل جملهء خبری، از افعال To be نباشد، در این حالت فعل جملۀ ما یا حال ساده است یا گذشتۀ ساده. می‌دانیم که فعل کمکی برای 
سؤالی‌کردن حال ساده »do, does« و برای گذشتۀ ساده »did« است. به مثال‌های زیر توجه کنید:

 Ali cleans the room, doesn’t he?  علی اتاق را تمیز می‌کند، مگه نه؟
 He didn’t wash the car, did he?  او ماشین را نشست، مگه نه؟
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نکات مهم پرسش‌های کوتاه کاملًا کنکوریانـگلیســـــی

1 قیدهای تکرار مثل »hardly, barely, scarcely, rarely, seldom, never« جمله را منفی می‌کنند. بنابراین پرسش‌های کوتاه آن‌ها مثبت خواهند بود.

 She never wants to speak with you anymore, does she?  او هرگز نمی‌خواهد با تو حرف بزند، مگر نه؟
2 اگر جمله با Let’s شروع شد، پرسش‌ کوتاهِ آن »?shall we« خواهد بود.

 Let’s go to the museum, shall we?  بیا بریم موزه، باشد؟
3 اگر جمله‌ای با I am شروع شود، tag question آن به صورت »aren’t I« است.

 I am studying very well, aren’t I?  دارم خوب مطالعه می‌کنم، مگر نه؟
4 اگر جمله امری باشد، می‌توانیم هم برای جملات مثبت و هم منفی »will not« بیاوریم.

 Open the door, would you?  در را باز کنید، می‌شود؟
 Don’t speak too fast, will you?  سریع صحبت نکنید، می‌شود؟

برای دعوت مؤدبانه در جملات امری از »won’t you« استفاده می‌کنیم.
 Listen to me, won’t you?  به من گوش کنید، ممکن است لطفاً؟

5 اگر »there« را به‌عنوان فاعل در اول جمله داشته باشیم، در پرسش کوتاه خود »there« را می‌آوریم.

 There is a book on the table, is there?  یک کتاب بر روی میز است، مگر نه؟
6 اگر فاعل جمله this یا that باشد، می‌توانیم از ضمیر it و برای these و those از ضمیر they استفاده می‌کنیم.

 This isn’t your pen, is it?  این خودکار تو نیست، مگر نه؟
 Those are my friends, aren’t they?  این‌ها دوستان من هستند، مگر نه؟

7 برای ضمیرهای نامعین مثل »nobody, somebody, someone, no one و every one« از ضمیر it برای شی و they برای انسان استفاده می‌شود.

 Everybody enjoyed the concert, didn’t they?  همه از کنسرت لذت بردند، مگر نه؟

 برای »nothing« از ضمیر »it« استفاده می‌کنیم.
 Nothing is certain, isn’t it?  هیچ‌چیز مشخص نیست، مگر نه؟

8 اگر بعد از »none of« اسم یا ضمیر جمع باشد، در قسمت »TQ« فاعل و فعل جمع و اگر بعد از آن اسم یا ضمیر مفرد بیاید، فاعل و فعل مفرد می‌آیند. 

None of them understood the question, did they?  هیچ‌کدام از آن‌ها سؤال را نفهمید، مگر نه؟
None of the food was delicious, was it?  هیچ‌کدام از غذاها خوشمزه نبود، مگر نه؟ 

9 برای used to در قسمت »didn’t »TQ می‌آید. 

She used to be a good student, didn’t she?  او سابقاً دانش‌آموز خوبی بود، مگر نه؟

 »go« یک فعل ساده مثل »ʼd« است. اگر بعد از had یا would آمده باشد، منظور »ʼd« اگر در جملۀ خبری فعل جمله به شکل
آمده بود، پس منظور از »ʼd»، «would« است و اگر  قسمت سوم فعل ).P.P( مثل »gone« آمده بود، منظور »ʼd»، «ʼhad« است.

 She’d arrive soon, wouldn’t she?  او به زودی خواهد آمد، مگر نه؟
فعل ساده               

 He’d learned English before he came here, hadn’t he?  او قبل از اینکه به اینجا بیاید انگلیسی یاد گرفته بود، مگر نه؟
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انـگلیســـــی

1  He could speak French well, ……………
2  The students are not Listening to the teacher, ……………
3  We didn’t write our homework, ……………
4  You will see him next week, ……………
5  He watches TV at 6 o’clock, ……………

پاسخ‌نامــه 

1  Couldn’t he?	 2  are they?	 3  did we?
4  won’t you?	 5  doesn’t he?

«Tag Question» نتیجۀ کالبدشکافی پرسش‌های کوتاه

کاربرد: تأیید حرف گوینده

پرسش‌های کوتاه
»Tag Questions«

دو حالت کلی دارد:
?ضمیر فاعلی + فعل کمکی منفی, جملۀ خبری مثبت
Peter was playing well, wasn’t he?
?ضمیر فاعلی + فعل کمکی مثبت, جملۀ خبری منفی
My friend isn’t at school, is he?

1  They answered the question, …………… they?
 don’t	  do	  didn’t	  did

2  You can see him at school, …………… you?
 can’t 	   don’t	  didn’t	  can

3  We don’t live near here, …………… we?
 do	  don’t	  did	  didn’t

4  My brother, Ali is playing in the yard, isn’t ……………?
 Ali	  my brother	  my brother Ali	  he

5  James built the first steam engine, ……………?
 did he	  didn’t he	  did James	  didn’t James

پاسخ‌نامــه

1 چون فعل answered زمان گذشتۀ ساده را نشان می‌دهد؛ پس باید در قسمت دوم، فعل کمکی گذشته و منفی باشد؛ بنابراین 
گزینۀ »3« درست است. 

ترجمه: »آن‌ها به سؤال جواب دادند، مگر نه؟«
2 فعل کمکی در این جمله can است و چون جملۀ خبری مثبت است؛ بنابراین گزینۀ »1« درست است.

ترجمه: »می‌توانید او را در مدرسه ببینید، مگر نه؟«
3 در این سؤال don’t فعل کمکی منفی مربوط به زمان حال ساده است، پس در قسمت »tag question« فعل کمکی باید مثبت 

باشد؛ بنابراین گزینۀ »1« درست است.
ترجمه: »در این نزدیکی زندگی نمی‌کنیم، مگر نه؟«

4 نکتۀ مهمی که در این سؤال هست، این است که باید ضمیر فاعلی بیاید، بنابراین به‌جای My brother باید he بیاوریم، پس 
گزینهء »۴« درست است.

ترجمه: »برادرم، علی در حیاط فوتبال بازی می‌کند، مگر نه؟«
5 در این سؤال مثل سؤال قبلی باید در قسمت Tag question ضمیر فاعلی بیاوریم؛ چون فعل جملهء خبری، گذشتۀ ساده و مثبت 

است؛ پس باید در قسمت tag فعل کمکی منفی بیاوریم؛ بنابراین گزینۀ »۲« درست است.
ترجمه: »جیمز اولین موتور بخار را ساخت، مگر نه؟«
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کالبدشکافی حروف ربط هم‌پایه‌ساز (conjuctions)انـگلیســـــی
در این قسمت می‌خواهیم حروف ربط »so, or, but, and« را معرفی ‌کنیم. این حروف ربط می‌توانند دو جملۀ ساده را به هم وصل کنند و یک 

جملۀ مرکب را بسازند. حالا در مثال‌های زیر کار‌برد این حروف ربط را با هم ببینیم:
»and« کاربرد

این حرف ربط معنی »وَ« دارد و برای اضافه‌کردن اطلاعات بیشتر به جملۀ اول می‌آید.
 He was tired, and he had headache.  .او خسته بود و سردرد داشت

»but« کاربرد
اگر بخواهیم مغایرت، تضاد یا تفاوت را نشان بدهیم، از »but« به معنی »اما« استفاده می‌کنیم.

 Ramin studied a lot, but he couldn’t pass the test.  .رامین زیاد مطالعه کرد، ولی نتوانست در امتحان قبول شود
»or« کاربرد

وقتی حق انتخاب دیگری داشته باشیم، بهتر است از »or« به معنی »یا« استفاده کنیم. 
 You can buy the book, or you can borrow it from the library.  .می‌توانید این کتاب را بخرید یا می‌توانید از کتابخانه امانت بگیرید

»so« کاربرد
این حرف ربط نتیجه یا پیامد کاری را نشان می‌دهد که معنی آن »بنابراین« است.

 It was cold outside, so he put on a coat.  .بیرون سرد بود، بنابراین یک کت پوشید

در جمله‌های مرکب می‌شود نهاد یا فاعل جملۀ سادهء دوم را به قرینه حذف کرد، البته نکته‌ای که وجود دارد این است که نهادهای دو 
جملۀ ساده باید یکی باشند. وقتی نهاد جملۀ سادۀ دوم حذف شد، کاما هم حذف می‌شود.

 She tried hard to find a job, but she couldn’t find a proper one.  .او خیلی سعی کرد تا کار پیدا کند، ولی نتوانست کار مناسب پیدا کند
 She tried hard to find a job but couldn’t find a proper one.  .او خیلی سعی کرد تا کار پیدا‌ کند، ولی نتوانست کار مناسبی پیدا کند

(conjuctions) نتیجۀ کالبدشکافی حروف ربط هم‌پایه‌ساز
جمله‌های مرکبحرف ربط

�.andHe listened to music and watched TV after lunch: اطلاعات اضافی او بعد از ناهار آهنگ گوش داد و تلویزیون تماشا کرد.
�.butI eat cake, but I never eat biscuits: تضاد کیک می‌خورم ولی هرگز بیسکوییت نمی‌خورم.
�?orWould you like cake or biscuits with your coffee: انتخاب همراه قهوه‌ات کیک می‌خوری یا بیسکوییت؟

�.soHe was very hungry, so he ate all the cake: نتیجه‌گیری خیلی گرسنه بود، بنابراین همۀ کیک را خورد.

 

1  There are no more chairs available, …………… you will have to stand.
 so	  but	  nor	  and

2  I’ve drunk six cups of coffee today, …………… I’ve got a headache.
 and	  but	  for	  so

3  I get up early in the morning, …………… I brush my teeth.
 but	  and	  so	  for

4  We can go to the park, …………… we can go to the movie.
 and	  so	  or	  for

پاسخ‌نامــه

 so 1 با توجه به معنی جملۀ اول و دوم می‌توانیم بفهمیم که در قسمت دوم دارد یک نتیجه‌گیری اتفاق می‌افتد؛ بنابراین در جای ‌خالی از حرف ربط
به معنی »بنابراین« استفاده می‌کنیم؛ بنابراین گزینهء »۱« درست است. ترجمه: »هیچ صندلی‌ای موجود نیست؛ بنابراین مجبور خواهید بود، بایستید.«

2 در این سؤال نوشیدن قهوۀ زیاد باعث سردرد شده است. می‌توانیم بفهمیم که در این سؤال نتیجه‌گیری از انجام کاری وجود دارد؛ پس از حرف ربط 
so به معنی »بنابراین« در جای‌ خالی استفاده می‌کنیم، بنابراین گزینهء »۴« درست است. ترجمه: »امروز شش فنجان قهوه نوشیدم، بنابراین سردرد گرفتم.«

3 دو عمل در این سؤال در حال انجام است. یکی از خواب بیدار‌شدن و دیگری مسواک‌زدن، پس برای ربط‌دادن این دو عمل باید از حرف 
ربط and به معنی »و« استفاده شود، بنابراین گزینهء »۲« درست است. ترجمه: »صبح زود از خواب بیدار می‌شوم و دندان‌هایم را مسواک می‌زنم.«

4 از معنی دو عبارت متوجه می‌شویم که پای انتخاب از بین دو کار در میان است؛ پس می‌توانیم از حرف ربط or به معنی »یا« استفاده کنیم. بنابراین 
گزینۀ »۳« درست است. ترجمه: »می‌توانیم به پارک یا سینما برویم.«
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1683. 	What language …………… in china?

 speak	  is spoken	  spoken	  will speak
1684. 	Do you know when telephone ……………?

 invented	  is invented	  invent	  was invented
1685. 	They …………… a new apartment next year.

 will buy	  buy	  bought	  is bought
1686. 	How many people …………… in the accident?

 was injured	  injured	  were injured	  are injured
1687. 	The flowers …………… in a warm place.

 should keep	  should be kept	  can be kept	  can keep
1688. 	The room …………… when I arrived.

 is being cleaned	  are being cleaned	  was cleaned	  was being cleaned
1689. 	Children should go to bed early, ……………?

 shouldn’t they	  should they	  shouldn’t children	  should children
1690. 	There are some children at the door, ……………?

 are there	  aren’t there	  they are	  they aren’t
1691. 	The weather is nice, Let’s play outside, ……………?

 shall we	  shan’t we	  don’t we	  do we
1692. 	He confessed that he had stolen the car, ……………?

 did he	  he didn’t	  didn’t he	  he did
1693. 	You can study in university’s library …………… in the dormitory’s quiet room, …………… you must find a quiet place to study soon.

 and / or	  or / but	  so / and	  but / or
1694. 	The embassy pays for one of my classmates’tution, books and food, ………….. I must work to pay for my tution.

 and	  so	  nor	  but
1695. 	After I finish my study, I will get a job, …………… I will go to my country.

 or	  not	  but	  that
1696. 	I’ve been working hard all year, …………… I’m going to take a vacation during the summer.

 but	  so	  and	  or
1697. 	You can stay home and study for the exam, …………… you can go out and enjoy yourself.

 so	  and	  or	  nor
1698. 	I have always enjoyed studying languages, …………… I think English is very hard.

 nor	  and	  so	  but
1699. 	The library …………… by many children last summer.

 will be used	  uses	  was used	  used
1700. 	I have invited them to my wedding, …………… they may decide not to come.

 or	  and	  so	  but
1701. 	A woman …………… as the president of the United States in the past.

 were elected	  was not elected	  elected	  is not elected
1702. 	Different actions …………… these days to help deal with environmental problems.

 were being taken	  had been taken	  are being taken	  have been taken
1703. 	All the students …………… by phone company officials last night.

 had been interviewed	  are being interviewed	
 interviewed		   were being interviewed

1704. 	A lot of money …………… to him by the children’s parents.
 is being paid	  was being paid	  pays	  paid

1705. 	The telephone was invented …………… Alexander Graham Bell in 1876.
 with	  by	  until	  since

1706. 	The land next to our house …………… sold to the government recently.
 is	  was	  has been	  had been

1707. 	The teacher thought the lesson …………… reviewed before.
 has	  had	  is going to	  had been

1708. 	The footballer …………… out of field because of his shouting at other players.
 sent	  is sent	  was sending	  was sent
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1709. 	How many times …………… these shoes …………… since you bought them?
 were - repaired		   did - repair
 have - been repaired		   have - repaired

1710. 	It is expected that a new law …………… by the government next year.
 will introduce		   will be introduced
 would be introduced		  is going to introduce

1711. 	When he got back to the car parking, his car wasn’t there. It …………… .
 had stolen	  has stolen	  would be stolen	  had been stolen

1712. 	People should …………… how to use energy properly.
 be taught	  be teaching	  have taught	  teach

1713. 	Surely you know where your brother works, ……………?
 haven’t you	  did you	  do you	  don’t you

1714. 	Your hat is the same as mine, ……………?
 is it	  isn’t it	  it is 	  doesn’t it

1715. 	It is not certain that they will stay, ……………?
 does it 	  isn’t it	  is it	  wasn’t it

1716. 	John looks exactly like his father, ……………?
 doesn’t he	  does he	  he doesn’t	  he does

1717. 	You have never been to Canada, ……………?
 haven’t you	  you haven’t	  hadn’t you	  have you

1718. 	You do not know him well, ……………?
 don’t you	  do you	  are you	  aren’t you

1719. 	The beach is very dangerous, ……………?
 doesn’t it	  does it	  is it	  isn’t it

1720. 	I told him that it was going to snow, ……………?
 did I	  didn’t I	  I didn’t	  I did

1721. 	The beginning of the concert was very great, ……………?
 wasn’t it	  was it	  did it	  didn’t it

1722. 	He’d rather not go fishing, ……………?
 he would	  would he	  wouldn’t he	  had he

1723. 	Teams from many countries …………… to take part in the previous Olympic Games.
 did not invite	  had not invited	  were invited	  have not invited

1724. 	The match …………… by a large crowd when it started to rain.
 has been watching	  has watched	  was being watched	  was watching

1725. 	Do you know that Maria …………… as a computer programmer of the company?
 was inviting	  is inviting	  has been invented	  is going to invite

1726. 	You did not make a wise decision, because you …………… wrong information.
 given	  had given	  are given	  had been given

1727. 	Many apartments …………… for the poor employees during the last five years.
 are built	  were building	  have built	  have been built

1728. 	All the food …………… before we went to the picnic.
 has eaten	  had eaten	  had been eaten	  has been eaten

1729. 	Students who fail …………… another chance to take the exam next June.
 giving	  will give	  to give	  will be given

1730. 	 “As far as I can see, nothing …………… from the office”, said the manager.
 would be stealing	  has been stolen	  had stolen	  was stealing

1731. 	A: Mona …………… the manager’s job.
B: But she has not had any work experience yet.
 will be offered	  offered	  has offered	  has been offered

1732. 	The teacher believes that his students will easily pass the exam because they are smart and active, …………… ?
 aren’t they	  didn’t they	  didn’t he	  doesn’t he

1733. 	There is no clear evidence stating where and when football …………… , but most historians agree that some type 
of ball game had been played centuries before the modern game developed in England.� )انسانی 99(

 invented	  was invented	  was inventing	  would be invented
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 » اکثر وسایل برقی که در فروشگاه‌های این کشور‌ به‌فروش 1655165

می‌رسند در کارخانه‌های آسیایی تولید می‌شوند.«
1( معرفی‌کردن / 2( تولید‌کردن / 3( انتظار‌داشتن / 4( کشیدن

از 1656165 یکی  تا  بود  کرده  موافقت  مجله  که  بود  مفتخر  »او   
داستان‌هایش را چاپ کند.«

1(‌ مخالف - متضاد / 2( مغرور - مفتخر / 3( اخلاقی / 4( سابق
 »گفته شده است که فرصت‌ها معمولاً به‌صورت ‌کار سخت 1657165

ظاهر‌ می‌شوند. بنابراین اکثر افراد نمی‌توانند آن‌‌ها ‌‌را تشخیص ‌دهند.«
1(‌ تمرین‌کردن / 2( علاقه‌مند‌شدن / 3( تشخیص ‌دادن / 4( از‌دست‌دادن

صفحه 1658165 پایین  پاورقی‌های  به  هستند  متن  در  که  »اعدادی   
اشاره دارند.«

1(‌ اشاره‌داشتن / 2(‌ جمع‌کردن / 3( نامیدن / 4( قول‌دادن
یک 1659165 احتمالا  سخنرانی  یک  نوشتن  برای  رایج  منابع  »اغلب   

فرهنگ‌ لغت ساده و یا فرهنگ مترادف و متضاد هستند.«
1( نقاشی‌ها / 2( محصولات / 3( نگرش‌ها / 4( منابع

به‌واسطهء 1660166 را  آن‌ها  ما  ندارند؛  نور  خودشان  از  »سیارات   
منعکس‌شدن نور خورشید می‌بینم.«

1( اشاره‌کردن / 2( منعکس‌شدن / 3( نصیحت‌کردن / 4( قبول‌کردن
 »اگر راضی نیستید، می‌توانید پول خود را پس بگیرید.«1661166

1(‌ متعجب / 2( سنتی / 3( راضی / 4( اخلاقی
اشک 1662166 که  بود  تأثیرگذار  آن‌قدر  داستان  آن  می‌کنم،‌  »فکر   

بسیاری از ما را در‌آورد.«
1( تأثیرگذار / 2( سابق / 3( مخالف / 4( مفتخر

شانزدهم 1663166 قرن  به  و  است  ژاپنی  سنتی  تئأتر  یک  »کاباکی   
برمی‌گردد.«

1( مؤدب / 2( خاص / 3( سنتی / 4( اخلاقی
 »در هر فرهنگی، مد نقش مهمی بازی می‌کند،‌ از ثروت‌های 1664166

سبک‌های  بروز  برای  افراد  به  اجازه  تا  گرفته  مجسمه‌ها  و  طبیعی 
منحصر‌به‌فردشان.«

1(‌ وسیع / 2( نا‌معین / 3( راضی / 4( منحصر‌به‌فرد
 »گزارش‌های مدرسهء او می‌گوید که او همیشه آمادهء پذیرفتن 1665166

چالش است.«
1(‌ ارزش قائل‌شدن / 2( پذیرفتن / 3( تمرین‌کردن / 4( نشان‌دادن

 »دوستم مرا نصیحت کرد تا در اینجا درس بخوانم، چون او 1666166
سال گذشته در اینجا دورهء آموزش خود را گذراند و واقعاً از آن لذت برد.«

1( نصیحت‌کردن / 2( شناختن / 3( ارزش‌گذاشتن / 4( موافق‌بودن
 »کالاهای ورزشی مغازه با ‌10٪ تخفیف به ما داده شد. برای 1667166

هر وسیله‌ای که برای مسابقه خریدیم.«
1(‌ گرفتن / 2( نائل‌آمدن / 3( تخفیف‌دادن / 4( کشیدن

 »نگرش‌های ایتالیایی بر تفکر موسیقیایی از قرن شانزدهم تا 1668166
اواسط قرن هجدهم سیطره داشت.«

1( منابع / 2( محصولات / 3( قیمت‌ها / 4( نگرش‌ها
 »اگر می‌خواهی یاد بگیری موسیقی بنوازی،‌ فکر خوبی است 1669166

که با یک آلت موسیقی ساده شروع کنی.«
1( خوش‌آمدگویی / 2( شروع‌کردن / 3( از‌دست‌دادن / 4( سهیم‌شدن

می‌کنید، 1670167 احوال‌پرسی  کسی  با  زمانی‌که  کره،  کشور  »در   
شخص بزرگتر اول دست‌دادن را پیشنهاد می‌کند؛ ولی شخص کوچک‌تر 

اول تعظیم می‌کند.«
1( تعظیم‌کردن / 2( رو‌به‌رو‌شدن / 3(‌ سهیم‌شدن / 4( موافق‌بودن

و 1671167 آفریقایی  ریتم‌های  از  شگفت‌انگیز  ترکیبی  او  »موسیقی   
ملودی‌های جاز آمریکایی است.«

1( خیال -  تصور / 2( تولید / 3( ترکیب / 4( میل
عناصر 1672167 اسامی  بودیم  مجبور  بودیم،  دبیرستان  در  »وقتی‌که   

شیمیایی جدول تناوبی عنصر‌ها را حفظ کنیم.«
1( نگرش‌ها / 2( عناصر / 3( سوغاتی‌ها / 4( هدایا

 »کتاب دستور زبان شامل لیست‌هایی از افعال بی‌قاعده،‌ افعال 1673167
دو‌کلمه‌ای و قوانین املایی است.«

1( شامل‌شدن / 2( علاقه‌مندبودن / 3( سهیم‌شدن / 4( شروع‌کردن
 »در کشور الجزایر فرهنگ دیکته می‌کند که شرافت خانواده 1674167

بیشتر به رفتار زنان بستگی دارد.«
1( عنصر / 2( منبع / 3( نتیجه / 4( رفتار

 »زمانی‌که اشعه‌های خورشید به زمین می‌خورد، گرما در فضا 1675167
منعکس می‌شود.«

1( تمرین‌کردن / 2( اشاره‌کردن / 3( منعکس‌شدن / 4( قول‌دادن
»اولین جامعهء مدرن سیاه‌پوستان در جهان در سال 1844 1676167  

در لیبریا توسط بردگان سابق و سیاه‌پوستان ایالات متحده تأسیس شد.«
1( هیجان‌زده / 2( سابق / 3( شگفت‌‌زده / 4( خسته

 »راه‌های خلاقانه‌ای برای پول درآوردن به ذهنشان رسید.«1677167
1( خلاقانه - نو / 2( تزئینی / 3( تنوع / 4( تلاش‌کردن

ممکن 1678167 که  دارد  تافل  آزمون  برای  تمرین‌هایی  کتاب  »این   
است مفید باشد.«

1( آفریدن / 2( تمرین / 3( سهم‌ها / 4( محصولات
 »جان کندی گفت که شعر به ما غنا و تنوع هستی را یادآوری می‌کند.«1679167

1( اضافی / 2( فرهنگی / 3( اشتباه‌کردن / 4( تنوع
طول 1680168 در  ولی  کرد؛  عمل‌  خوب  خیلی  کتبی  آزمون  در  »او   

آزمون شفاهی به‌حدی عصبی شد، که اصلاً نتوانست دهانش را باز کند.«
1( خارجی / 2( زیادی / 3( بومی / 4( شفاهی

 »زیاد تلویزیون دیدن به‌نظر می‌رسد اثر منفی روی تحصیل 1681168
بچه‌ها دارد.«

1( بررسی‌کردن / 2( اشتباه‌کردن / 3( به‌نظر‌رسیدن / 4( تمرین‌کردن
 »مادرت و من هر کاری که لازم است می‌کنیم تا کمک کنیم 1682168

برای دانشگاه آماده شوی.« 
1( لازم / 2( غیرمستقیم / 3( غیر‌ممکن / 4( سلامتی

 »در چین به چه زبانی صحبت می‌شود؟«1683168
در جای‌ خالی فعل مجهول می‌خواهیم، چون در جمله فاعل نداریم و در 

واقع language مفعول است؛ بنابراین »spoken« درست است.
 »می‌دانید تلفن چه‌زمانی اختراع شد؟«1684168

فاعل در جمله  بفهمیم که  به معنی جمله دقت می‌کنیم، می‌توانیم  وقتی 
وجود ندارد؛ بنابراین متوجه شویم که جمله مجهول است و در جای ‌خالی 

فعل مجهول می‌آید. بنابراین گزینۀ »was invented »۴ درست است.
 »آن‌ها سال آینده یک آپارتمان جدید خواهند خرید.«1685168

 they جمله  فاعل  چون  بگذاریم،  معلوم  فعل  یک  باید  جای ‌خالی  در 
مشخص است و بعد از جای‌ خالی a new apartment که مفعول است 
را داریم؛ بنابراین will buy درست است. نکتۀ دیگری که در اینجا وجود 
دارد، این است که در جمله قید زمان، آینده را نشان می‌دهد؛ پس بهتر 

است از فعل آیندۀ ساده در جای‌ خالی استفاده کنیم. 
 »در تصادف چند نفر صدمه دیدند؟«1686168

با توجه به معنی جمله می‌توانیم متوجه شویم که فاعل در این جملهء سؤالی حذف شده، 
از طرفی people مفعول و جمع است؛ پس بهتر است گزینۀ »۳« را انتخاب کنیم.

 »گل‌ها باید در مکانی گرم نگهداری شوند.«1687168
جمله دارد به مخاطب پند می‌دهد؛ پس فعل کمکی should را انتخاب 
می‌کنیم. دوم اینکه فاعل جمله حذف شده و The flowers مفعول است؛ 

بنابراین Should be kept درست است.
 »خانه داشت تمیز می‌شد، وقتی که رسیدم.«1688168

وقتی به قبل و بعد از جای ‌خالی نگاه می‌کنیم، می‌توانیم بفهمیم که فاعل 
جمله حذف شده است. خانه را چه کسی تمیز کرده، یعنی در جمله، کنندهء 

کار مجهول است.
 »بچه‌ها باید زود بخوابند، مگر نه؟«1689168

در جای‌ خالی ?shouldn’t they را می‌آوریم، چون در tag question ها 
وقتی در قسمت جملۀ خبری فعل مثبت باشد، در طرف سؤال کوتاه فعل 

منفی می‌شود؛ بنابراین گزینۀ »1« جواب درست است.
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 »بچه‌های زیادی پشت در هستند، مگر نه؟«1690169

فعل کمکی جمله خبری، are و مثبت است؛ بنابراین در قسمت سؤال کوتاه 
باید are منفی شود. نکتۀ دیگری که در این سؤال وجود دارد این است که 

در قسمت سؤال کوتاه there به همراه aren’t می‌آید.
 »هوا خوب است، بیا برویم بیرون بازی کنیم، می‌آیی؟می‌شود؟«1691169

وقتی در جمله Let’s داریم، در قسمت سؤال کوتاه shall we می‌آوریم. 
بنابراین گزینه »1« درست است.

 »او اعتراف کرد که اتومبیل را دزدیده بود، مگر نه؟«1692169
فعل confessed زمان گذشتۀ ساده را نشان می‌دهد؛ بنابراین فعل کمکی 

didn’t را در قسمت سؤال کوتاه می‌آوریم.
آرام خوابگاه درس 1693169 اتاق  یا  دانشگاه  کتابخانۀ   »می‌توانید در 

بخوانید، ولی باید مکانی آرام را به‌زودی برای مطالعه‌کردن پیدا کنید.«
در جای‌ خالی اول حرف ربط or می‌آید، چون داریم بین دو کار انتخاب می‌کنیم، 
ولی در جای‌ خالی دوم but می‌آید؛ زیرا می‌خواهیم مغایرت و تضاد را نشان بدهیم.

 »سفارت خرج شهریه، کتاب‌ها و غذای یکی از همکلاسی‌های 1694169
مرا، پرداخت می‌کند، ولی من باید کار کنم تا شهریه‌ام را بپردازم.«

در این قسمت می‌خواهیم مغایرت و یا تضاد بین دو چیز را نشان بدهیم. در قسمت 
اول سؤال می‌گوید که سفارت شهریۀ یکی از هم کلاسی‌هایم را می‌دهد، »ولی« این 

but نشان می‌دهد که در جملۀ دوم پرداخت شهریه برای من صورت نمی‌گیرد.

 »بعد از اینکه درسم را تمام کردم، کار پیدا خواهم کرد یا به 1695169
کشورم برمی‌گردم.«

در این سؤال با مقایسه دو جملۀ دو طرف جای ‌خالی متوجه می‌شویم که 
انتخاب بین دو چیز دارد اتفاق می‌افتد؛ بنابراین or درست است.

 »کل سال را داشتم کار می‌کردم؛ بنابراین قصد دارم تابستان 1696169
را به تعطیلات بروم.«

با فهمیدن معنی جملهء اول متوجه می‌شویم که در قسمت دوم دارد یک 
نتیجه‌گیری اتفاق می‌افتد؛ بنابراین در جای‌ خالی حرف ربط so می‌آید.

 »می‌توانی در خانه بمانی و برای امتحان بخوانی یا می‌توانی 1697169
بیرون بروی و لذت ببری.«

با توجه به معنی عبارت‌های دو طرف جای ‌خالی، می‌توان این نتیجه را 
گرفت که انتخاب بین دو کار مطرح است؛ بنابراین or درست است.

فکر 1698169 ولی  لذت ‌برده‌ام؛  دیگر  زبان‌های  مطالعۀ  از  »همیشه   
می‌کنم که انگلیسی خیلی سخت است.«

از مفهوم جملهء اول می‌فهمیم که تضادی وجود دارد که این مغایرت بین 
دو جمله با حرف ربط »but« پر می‌شود.

مورد 1699169 زیادی  بچه‌های  توسط  کتابخانه  گذشته  »تابستان   
استفاده قرار گرفت.«

زمان جمله گذشته است، پس گزینه‌های »۱« و »۲« حذف می‌شوند؛ اما 
با توجه به مفهوم جمله، می‌توانیم بفهمیم که فاعل یا کنند‌ۀ کار از جمله 
اول جمله  از  فاعل  که  است  این  این سؤال  مهم  نکتهء  است.  حذف شده 
است.  آمده  خالی  جای‌  از  بعد   by اضافۀ  با حرف  و  است  نشده  حذف 
Many children فاعل جمله است، ولی اول جمله نیامده است؛ بنابراین 

فعل جمله مجهول است و was used درست است.
 »من آن‌ها را به جشن عروسیم دعوت کردم، ولی ممکن است 1700170

تصمیم بگیرند نیایند.«
اطلاعاتی که در تضاد با جملهء قبل است را با but می‌آوریم.

جمهوری 1701170 ریاست  به  متحده  ایالات  گذشتۀ  در  زن  »یک   
انتخاب نشده است.«

با توجه به گزینه‌ها، فعل elect به معنی انتخاب‌کردن نیاز به مفعول دارد، 
از طرفی قبل از جای‌خالی A woman را داریم که مفعول جمله است؛ 
 in the past پس در جای‌ خالی باید یک فعل مجهول بیاوریم. قید زمان
بنابراین  است؛  مفرد  هم   A woman و  است  گذشته  زمان  نشان‌دهندۀ 

was not elected درست است.

 »اقدامات مختلفی در حال انجام هستند تا به مشکلات محیط 1702170
‌زیست کمک شود.«

از قید زمان these days می‌توانیم بفهمیم که زمان جمله، حال استمراری است، از 
طرفی Different actions هم مفعول است؛ بنابراین are being taken درست است.

 »همۀ دانش‌آموزان شب گذشته توسط شرکت امور تلفن‌ها 1703170
مصاحبه شدند.«

یکی از نشانه‌های مهم جملات مجهول وجود by در جمله است. با توجه به 
معنی و مفهوم جمله متوجه می‌شویم که All the students کنندۀ کار نیست 
و نقش مفعولی دارد، چون اول جمله آمده؛ بنابراین بعد از آن فعل مجهول 
were being interviewed می‌آید. All the students جمع است و در 

جمله قید زمان last night است؛ بنابراین گزینۀ »۴« درست است.
 »پول زیادی توسط والدین بچه‌ها به او داده می‌شود.«1704170

 The children’s واقع  در  است.  جمله  مجهول‌بودن  نشانه‌های  از  یکی   by
parents فاعل جمله است، ولی چون A lot of money اول جمله آمده و 
مفعول هم است، در جای‌ خالی فعل مجهول می‌آوریم. زمان جمله حال استمراری 

است، چون نشانه یا قیدی مربوط به زمان گذشته یا آینده در جمله نیست.
 »تلفن توسط الکساندر گراهام بل اختراع شد.«1705170

 Alexander Graham Bell مجهول است و was invented در جمله فعل
هم فاعل است؛ بنابراین قبل از آن در جای ‌خالی by می‌آید.

 »زمین کنار خانۀ ما اخیراً به دولت فروخته شده است.«1706170
زمین فروخته شده است. چه کسی آن را فروخته است؟ مشخص نیست 
که کنندۀ کار کجاست؛ بنابراین فعل جمله مجهول است. از طرف دیگر 
قید  خاطر  به  اول  است،  کامل  حال  جمله  فعل  زمان  که  بدانیم  باید 
recently و دوم به خاطر معنی جمله »دولت اخیراً زمین را خریده است.«

 »معلم فکر کرد که درس قبلاً دوره شده بود.«1707170
با بررسی ساختار جمله متوجه می‌شویم که The lesson مفعول است و 
در جای خالی بعد از آن به فعل مجهول نیاز داریم. بنابراین گزینهء »۴« 

درست است.
 »بازیکن فوتبال به خارج از زمین فرستاده شد، چون بر سر 1708170

دیگر بازیکن‌ها فریاد می‌زد.«
کنندۀ کار در این جمله مشخص نیست. درواقع The footballer مفعول 
متوجه  جمله  معنی  به  توجه  با  اما  باشد،  مجهول  باید  فعل  پس  است، 
The footballer هم  و  خواهیم شد که زمان جمله گذشتۀ ساده است 

مفرد است؛ بنابراین was sent درست است.
بار 1709170 چند  شدند  خریداری  که  زمانی  از  کفش‌ها  »این   

تعمیر شده‌اند؟«
باید در  از نشانه‌های مهم زمان حال کامل است، پس فعل  since یکی 
که  است  این  دارد،  وجود  اینجا  در  که  نکته‌ای  بیاید.  کامل  حال  زمان 
نمی‌فهمیم چه کسی کفش‌ها تعمیر کرده است، یعنی کنندۀ کار مشخص 
نیست؛ بنابراین جمله، مجهول است و با توجه به سؤالی‌بودن جمله بهتر 

است have been repaired انتخاب شود.
دولت 1710171 توسط  قانون جدیدی  آینده  که سال  »انتظار می‌رود   

معرفی شود.«
by یکی از نشانه‌های مجهول‌بودن جمله است، چون بعد از آن اسم آمده است.

اگر به معنی جمله توجه کنید می‌فهمید که قبل از جای ‌خالی برای فعل 
بنابراین  است؛  فاعل   the government و  نداریم  فاعل   introduce
گزینه‌های »۱« و »۴« حذف می‌شوند. گزینۀ سوم هم نمی‌تواند جواب باشد، 
چون نشان‌دهندۀ آینده در گذشته است؛ بنابراین گزینۀ »۲« درست است.

اتومبیل برگشت، ماشینش آنجا 1711171  »زمانی که به محل پارک 
نبود. آن )ماشین( دزدیده شده بود.«

when + گذشتۀ کامل + گذشتۀ ساده طبق این ساختار:�
باید در جای ‌خالی دوم فعل با زمان گذشتۀ کامل بگذاریم؛ بنابراین گزینۀ  
»۴« درست است، از سوی دیگر در جای‌ خالی کنندۀ کار مشخص نیست، 

پس باید در آنجا یک فعل مجهول بگذاریم.
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نگلیســــــــی ا
 »مردم باید آموزش دیده باشند که چگونه از انرژی به‌طور 1712171

مناسب استفاده کنند.«
با توجه به معنی جمله می‌توانیم بفهمیم که جمله مجهول است، چون فاعل 
یا کنندهء‌کار مشخص نیست، از طرفی بعد از افعال modal، فعل به‌صورت 
به  توجه  با  پس  بیاوریم؛  مجهول  فعل  باید  چون  اینجا  در  می‌آید.  ساده 

ساختار زیر عمل می‌کنیم.
modal فعل کمکی (can, should, …) + be + p.p.

 »مطمئناً می‌دانید که برادرتان کجا کار می‌کند، مگر نه؟«1713171
را نشان می‌دهد، پس در  فعل در قسمت جملۀ خبری زمان حال ساده 
قسمت Tag یا سؤال کوتاه باید do یا does بیاوریم، چون جملۀ خبری 
بنابراین در قسمت  you هم داریم؛  فاعل  مثبت است و در آنجا ضمیر 

سؤال کوتاه don’t you می‌آید.
 »کلاهت مثل کلاه من است، مگر نه؟«1714171

در قسمت جملۀ خبری »is« مثبت است، پس در قسمت سؤال کوتاه باید منفی بیاید.
 »مشخص نیست که آن‌ها بمانند، مگر نه؟«1715171

در قسمت سؤال کوتاه باید فعل مثبت بیاید، چون در قسمت جملۀ خبری 
» is not« منفی است.

 »جان دقیقاً شبیه پدرش است، مگر نه؟«1716171
در قسمت جملۀ خبری looks نشان‌دهندۀ زمان حال ساده است و جملهء 
خبری هم مثبت است؛ بنابراین در طرف دیگر سؤال کوتاه، منفی می‌آید، 

 .does با فعل کمکی
 »تو هرگز به کانادا نرفته‌ای، مگر نه؟«1717171

در جملۀ خبری never جمله را منفی کرده، پس در قسمت سؤال کوتاه 
فعل have مثبت می‌آید.

 »او را خوب نمی‌شناسید، مگر نه؟«1718171
در قسمت جمله خبری do not داریم؛ پس در قسمت سؤال کوتاه، فعل 

مثبت می‌آید.
 »ساحل خیلی خطرناک است، مگر نه؟«1719171

در قسمت جملۀ خبری is مثبت است؛ بنابراین در سؤال کوتاه منفی می‌آید.
 »به او گفتم که برف خواهد آمد، مگر نه؟«1720172

فعل told در قسمت جملۀ خبری گذشتۀ ساده مثبت است؛ پس در قسمت 
سؤال کوتاه باید با فعل کمکی did و منفی بیاید، بنابراین didn’t I درست است.

 »شروع کنسرت خیلی عالی بود، مگر نه؟«1721172
در قسمت جملۀ خبری فعل کمکی was مثبت است؛ بنابراین در سؤال 

کوتاه به صورت منفی می‌آید.
 »مایل نیست به ماهیگیری برود، مگر نه؟«1722172

است؛  منفی  فعل  و  است   would مخفف  جملۀ خبری  قسمت  در   »d’«
بنابراین در قسمت سؤال کوتاه would he می‌آید.

المپیک 1723172 بازی‌های  رقابت  به  بسیار  کشورهای  از  »تیم‌هایی   
قبلی دعوت شده بودند.«

در جای ‌خالی فعل مجهول می‌آوریم، چون فاعل در جمله مشخص نیست. 
 previous« جمله  آخر  در  چون  باشد،  ساده  گذشتۀ  باید  جمله  فعل 

Olympic Games« آمده است.
بزرگی 1724172 جمعیت  توسط  فوتبال  شد  شروع  باران  که  »زمانی   

تماشا می‌شد.«
»by« یکی از نشانه‌های مجهول‌بودن جمله است، پس می‌توانیم در جای 
‌خالی was being watched را بیاوریم، چون طبق معنی جمله در حین 
انجام کاری مثل دیدن مسابقه باران بارید، پس در جای‌ خالی فعل زمان 

گذشتۀ استمراری می‌آید.
به 1725172 کامپیوتری  برنامه‌نویس  به‌عنوان  ماریا  »آیا می‌دانید که   

یک شرکت دعوت شده است؟«
متوجه  می‌توانیم  جمله  مفهوم  از  است؟  کرده  دعوت  را  ماریا  چه کسی 

شویم که فعل جمله باید مجهول بیاید.
 »شما تصمیم عاقلانه نگرفتید، چون اطلاعات غلط دریافت 1726172

کرده بودید.«
چون عملی قبل از عمل دیگر رخ داده، پس در جای‌ خالی باید فعل ماضی بعید 
بیاوریم؛ ولی فاعل و کنندۀ کار مشخص نیست؛ پس فعل جمله مجهول است.

 »آپارتمان‌های بسیاری برای کارمندان فقیر در طی پنج‌سال 1727172
گذشته ساخته شده است.«

بنابراین  نیست؛  مشخص  جمله  فاعل  است؟  ساخته  آپارتمان  کسی  چه 
فعل جمله مجهول است.با توجه به‌عبارت last five years، زمان فعل 

باید گذشته باشد.
 »همۀ غذاها قبل از این که به پیک‌نیک برویم خورده شده بودند.«1728172

چه کسی غذاها را خورده بود؟ فاعل جمله نامعلوم است، پس فعل باید 
به صورت مجهول بیاید؛ بنابراین had been eaten درست است و این 
عمل قبل از عمل دیگر رخ داده است، پس باید فعل گذشتهء کامل بیاید.

 »به دانش‌آموزانی که در امتحان قبول نشدند در ماه ژوئن 1729172
آینده فرصت دیگر داده خواهد شد.«

چه کسی فرصت را خواهد داد؟ مشخص نیست؛ پس فاعل جمله نامعلوم 
است؛ بنابراین با توجه به قید زمان next June می‌توانیم گزینۀ »4« را 

در جای خالی بیاوریم.
 »مدیر گفت: تا آن‌جایی که می‌بینم، چیزی از اداره دزدیده 1730173

نشده است.«
چه کسی دزدی کرده است؟ مشخص نیست؛ پس کنندهء کار نامعلوم است. 

بنابراین با توجه به مفهوم جمله »has been stolen« درست است.
 »الف«: به مونا شغل مدیریت پیشنهاد داده شده بود.1731173

»ب«: ولی او هیچ تجربه‌ای نداشته است.
چه کسی به مونا پیشنهاد داده است؟ مشخص نیست، پس فعل باید مجهول بیاید.

 »معلم عقیده دارد که دانش آموزانش به‌سادگی امتحان را 1732173
قبول خواهند شد، چون آن‌ها باهوش و فعال هستند، مگر نه؟«

در جمله‌های مرکب برای درست‌کردن سؤال کوتاه از جملهء پایه استفاده 
می‌شود؛ بنابراین از جملهء وابستهء because سؤال کوتاه نمی‌سازیم.

 »شاهدی مبنی بر اینکه فوتبال از کجا و کی ابداع شده است 1733173
وجود ندارد؛ اما تاریخ‌دانان معتقدند که نوعی بازی با توپ قرن‌ها پیش از 

بازی مدرن طراحی‌شده در انگلیس وجود داشته است.« 
یکی از شیوه‌های تشخیص جملهء معلوم از مجهول، توجه کردن به این است 
که آیا فاعل می‌تواند روی فعل گزینه‌ها کاری انجام دهد یا نه. در این 
 invent به‌عنوان فاعل جمله نمی‌تواند انجام‌دهندهء فعل football تست
باشد؛ بنابراین این جمله مجهول است. از طرفی فعل جمله هم در زمان 

گذشته انجام گرفته و شکل آن به قرار زیر است: 
Was/were + P.P

 »حس بویایی من به خاطر آلرژی‌هایم الان خیلی بد است.«1734173
1( نصیحت / 2( حس / 3( دفترچه خاطرات / 4( تولید

پاداش سخاوتمندانه‌ای جهت 1735173 از آن‌ها  به هر کدام  »رئیس   
قدردانی از تلاش‌هایشان داد.«

1( قدردانی / 2( احترام / 3( اخلاقیات / 4( اخلاق
 »فکر کرد که تعدادی کلمهء مهربانانه هم ممکن است اعتماد 1736173

به نفس او را افزایش بدهد.«
1(اهدا‌کردن / 2(غذا‌دادن / 3(متنفر‌بودن / 4(افزایش‌دادن

 »بیمارستان به‌منظور نیازهای سالمندان طراحی شده است.«1737173
1( معمولی / 2( مشهور / 3( مسن / 4( مشتاق

 »مایلم شما را نصیحت کنم که هرچه سریع‌تر بروید، وگرنه 1738173
ممکن است قطار را از دست بدهید.«

1( نصیحت‌کردن / 2( افزایش‌دادن / 3( تولید‌کردن / 4( بخشیدن
 »همان‌طور که اسم‌مان شناخته می‌شود فروش‌های‌مان شروع 1739173

به افزایش می‌کند.«
1( اهداکردن / 2( متنفربودن / 3( دریافت‌کردن / 4( افزایش‌یافتن

1740174  »او معتقد است که کاربرد درست هنر این است که حقیقت را بگوید.«
1( اخلاقیات / 2( نویسنده / 3( کاربرد / 4( راه‌حل

تمام 1741174 خاطر  به  می‌گذارم،  احترام  مادرم  و  پدر  به  »واقعاً   
کارهایی که کردند تا من و خواهرم خوب تحصیل کنیم.«

1( ساختن / 2( احترام‌گذاشتن / 3( تهیه‌کردن / 4( مکث‌کردن
 »آن‌ها سابقاً هر‌ساله مقداری پول را به صلیب سرخ اهدا می‌کردند.« 1742174

1( اهداکردن / 2( مقایسه‌کردن / 3( جواب‌دادن / 4( اطلاع‌دادن


